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pomorski samorząd wnioskował o 380, a dostanie 2 miliony złotych
nie będzie pieniędzy na rozbudowę węzła kowale, ani pieniędzy na zakup pociągów. takie wnioski można 
wyciągnąć po opublikowanych przez bank Gospodarstwa krajowego wynikach 7. i 8. edycji konkursu pol-
ski ład, w którym samorząd województwa pomorskiego wnioskował łącznie o 380 mln zł. dofinansowa-
nie otrzyma zaledwie jeden wniosek.

POMINIĘTO POMORSKIE SZPITALE
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WSPÓLNE AKCJE HOSPICJÓW

Umierania nie można odłożyć 
na półkę 
W  minioną niedzielę w  cen-
trum Pruszcza Gdańskiego 
odbyło się nietypowe wy-
darzenie – sadzenie żonki-
li w  ramach akcji „Pola na-
dziei” oraz kwesta na rzecz 
hospicjum. 
Pola Nadziei to symbol na-
dziei i wsparcia dla osób cier-
piących na choroby terminal-
ne, a  wydarzeniu towarzyszy 
zbiórka pieniędzy na potrze-
by polskich hospicjów. Akcja 
została zainicjowana w  1998 
roku. Jesienną niedzielę moż-
na było spędzić z  Fundacją 
Hospicyjną prowadzącą Ho-
spicjum dla Dzieci i  Doro-
słych im. ks. E. Dutkiewicza 
SAC w Gdańsku, Hospicjum 
Pomorze Dzieciom, Pomor-
skim Hospicjum dla Dzieci, 
Caritas Archidiecezji Gdań-
skiej prowadzącym Dom 
Hospicyjny im. Św. Józefa 
w  Sopocie, Stowarzyszeniem 
Hospicjum im. św. Faustyny 

w Sopocie, Hospicjum im Św. 
Wawrzyńca w  Gdyni, wraz 
z  Domem Hospicyjnym dla 
Dzieci „Bursztynową Przy-
stanią”, Puckim Hospicjum 
pw. Ojca Pio oraz z  Domem 
Hospicyjnym w  Pruszczu 
Gdańskim.
 – Zależy nam, aby o  opiece 
hospicyjnej mówiono i to mó-
wiono dobrze. Niekoniecznie 
ostrożnie i  z powagą. Umie-
ranie nie jest popularnym te-
matem, opieka nad terminal-
nie chorymi także. Jednak jest 
to niezwykle ważny i pilny do 
naświetlenia temat. Nie da się 
umierania odłożyć na półkę 
i  odczekać. Dzięki pracy ho-
spicjum, ludzie potrzebujący 
opieki terminalnej mogą ją 
otrzymać o  czasie i  mieć ją 
zapewnioną na odpowiednim 
poziomie tak długo, jak tego 
potrzebują – mówi Katarzyna 
Kałduńska, Prezes Fundacji 
Dom Hospicyjny w Pruszczu 

Gdańskim, organizator wy-
darzenia inauguracyjnego.
Pola Nadziei na Pomorzu 
2024 to wspólna akcja pomor-
skich hospicjów. 
 – Jestem dumna, że w  tym 
roku inauguracja odbędzie się 
w Pruszczu Gdańskim. Akcja 
ma nie tylko wymiar finanso-
wy, ale również edukacyjny 
i  to pragnę podkreślić. Ze-
brane środki przeznaczamy 
na rzecz opieki nad umiera-
jącymi dziećmi, młodzieżą 
i  dorosłymi z  terenu naszego 
województwa. Zapraszam 
serdecznie wszystkich do 
udziału w wydarzeniu, oprócz 
żonkili, które zasadzimy na 
miejskich rabatach, będzie-
my mieli także sporo żonkili 
do rozdania uczestnikom wy-
darzenia – dodaje Katarzyna 
Kałduńska.

(AN)

oGłoszeNie psm
Szanowni Państwo. Mieszkańcy budynków typu falowiec

W związku ze zmianami technologicznymi dotyczącymi dostawy sygnału 
telewizyjnego i internetowego a także możliwości dostępu do nieruchomości 

innych operatorów telekomunikacyjnych wykonano na koszt czterech 
operatorów nową sieć dostępową – światłowodową do wszystkich mieszkań 

w budynkach typu falowiec.

W związku z tym możliwy jest więc demontaż starych sieci operatorskich 
od strony balkonów , co pozwoli na odciążenie konstrukcji budynku oraz 

wykonanie koniecznych remontów i napraw elewacji.

Demontaż starych sieci telewizyjnych i internetowych od strony balkonów  
planowany jest w miesiącach październik – listopad 2023 roku!

W związku z powyższym dotychczasowi operatorzy  dostarczający sygnał 
telewizyjny i internetowy próbowali dokonać przełączeń zasilania w sygnał 

TV i internetowy od strony galerii. 

Jeżeli w Państwa mieszkaniu nie dokonano takiego przełączenia należy 
niezwłocznie skontaktować się ze swoim operatorem w celu dokonania 

przełączenia do nowej sieci ponieważ do grudnia tego roku zostaną 
zdemontowane stare sieci telekomunikacyjne od strony balkonów,  

mieszkańcy którzy nie dokonali w tym czasie przełączenia na nową sieć 
zostaną pozbawieni sygnału telewizyjnego i internetowego!!!.

Termin demontażu starych sieci telekomunikacyjnych dla każdego budynku 
będzie wywieszony na tablicach ogłoszeń i na stronie internetowej spółdzielni.

Przepraszamy za utrudnienia , ale zmiana ta na pewno zaowocuje lepszą 
jakością usług dostosowaną do obecnych technologii w tej dziedzinie oraz 

mniejszą awaryjność  sieci.

   Zarząd PSM „Przymorze”
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PROBLEMÓW NIE MOŻNA ROZWIĄZYWAĆ ZZA BIURKA

małgorzata chmiel to jedna z nielicznych posłanek z pomorza, która o mieszkańcach regionu pamięta bez względu na kam-
panię wyborczą. regularnie odwiedza mieszkańców poszczególnych dzielnic Gdańska, ale i wsie leżące na pomorzu.

rozmowy z mieszkańcami pokazują 
rzeczywisty obraz pomorza i ich mieszkańców 

 – dlaczego małgorzata 
chmiel tak chętnie odwiedza 
różne miejscowości pomorza 
i robi to nie tylko tuż przed 
kampanią wyborczą?
 – Spotykam się z  mieszkańca-
mi całego okręgu wyborczego. 
Od 8 lat jestem posłem i chcę jak 
najlepiej wykorzystać moją funk-
cję, aby pomóc mieszkańcom. 
W różnych sprawach zgłaszają się 
do mnie zarówno mieszkańcy, jak 
i  samorządowcy. Każdą staram 
się zająć rzetelnie i pomóc – naj-
lepiej jak tylko potrafię. Nie da się 
tego zrobić z biura, a tym bardziej 
z Warszawy, dlatego jeżdżę i spo-
tykam się z mieszkańcami w ich 
miastach i wsiach.

 – Jakimi więc sprawami zaj-
mowała się pani ostatnio? 
 – Było ich bardzo dużo, ale 
każdy problem trzeba rozpatry-
wać indywidualnie.  Najbardziej 
zapadła mi w  pamięć sprawa 
dofinansowań dla osób niepeł-
nosprawnych, chcących założyć 
działalność gospodarczą. Jeszcze 
do niedawna osoba zdrowa mo-
gła otrzymać dofinansowanie na 
założenie działalności, ale w mo-
mencie, kiedy stawała się niepeł-
nosprawna, to takiej możliwości 
już nie miała. Przepis ten udało 
się zmienić. Trochę to trwało 
i wymagało wielu pism, rozmów 
oraz spotkań w  ministerstwie. 
Rząd wydał nową interpretację 

przepisów, dzięki czemu roz-
wiązaliśmy problem wielu osób. 
Uważam, że siłą Państwa jest 
to, w  jaki sposób pomaga naj-
słabszym – niepełnosprawnym, 
dzieciom, seniorom.

 – No właśnie, pani poseł 
nie zapomina o seniorach, 
których zaprasza pani do 
sejmu albo bierze udział w im 
dedykowanych imprezach.
 – Tak, społeczeństwo Polski – 
jak każde w  Europie – starze-
je się. Ludzi po 60 roku życia 
przybywa. Dzisiaj seniorzy nie 
są tacy sami jak ich równolatko-
wie kilkanaście lat temu. Dziś 
są to ludzie aktywni, chcący 
nauczyć się nowych rzeczy, do-
wiedzieć się czegoś o  świecie, 
zwiedzać, spotykać się, rozwijać 
swoje pasje. Z wielką przyjem-
nością patrzę na Uniwersytety 
Trzeciego Wieku, które z  roku 
na rok cieszą się coraz większym 
zainteresowaniem. 
Państwo, wiedząc, że ludzi 
w  wieku emerytalnym przy-
bywa, musi znaleźć sposób na 
rozwiązanie ich problemów. 
Dzisiaj nie jest tak jak było kie-
dyś, kiedy emerytura oznaczała 
koniec rozwijania swoich pasji, 
ponieważ wystarczała jedynie 
na opłaty, lekarstwa i  jedzenie. 
Te czasy minęły. Musimy roz-
wijać usługi dla seniorów i  jak 
najwięcej czerpać z  ich wiedzy 
oraz doświadczenia.

 – może nam powiedzieć coś 
o projektach, w które była 
pani zaangażowana?
 – Angażowałam się w  wiele 
projektów. Szczególnie infra-
strukturalnych, gdyż – jako 
architekt i  samorządowiec 
z  kilkunastoletnim doświad-
czeniem – na takich znam się 

najlepiej. Staram się „mieć 
oko” na inwestycje realizowane 
w  każdym pomorskim powie-
cie.  W  Gdańsku zabiegałam 
o  jak najszybsze rozpoczęcie 
budowy Obwodnicy Metropo-
lii Trójmiejskiej. Udało się, ale 
to oczywiście nie tylko moja 
zasługa. Zabiegałam o  budo-
wę obwodnic: Malborka, Kwi-
dzyna, Gardei, Sztumu i  Sta-
rogardu Gdańskiego. Z  kolei 
w  Tczewie moim priorytetem 
jest odbudowa mostu.
Myślę nie tylko o  inwesty-
cjach. Zabiegam o  utworzenie 
Metropolii Trójmiasta. Jestem 
autorką projektu ustawy me-
tropolitalnej, ale od jakiegoś 
czasu leży ona w  „zamrażar-
ce” u  marszałek Witek. Wie-
rzę, że po wyborach wrócimy 
z  tą ustawą i  utworzymy Me-
tropolię Trójmiasta, bo to do-
datkowe narzędzia i  pieniądze 
dla pomorskich samorządów 
na komunikację, turystykę,  
ekologię.

 – co dają pani spotkania 
z lokalnym środowiskiem? 
 – Od zawsze spotkania z miesz-
kańcami traktuję jako najważ-
niejszą część pracy posła, a wcze-
śniej radnej. Im się to należy. 
Nie można wychodzić do ludzi 
z ulotkami na dwa, trzy tygodnie 
przed wyborami. Rozmawiam 
z  mieszkańcami codziennie – 
telefonicznie, w  biurze czy na 
spotkaniach w  różnych dzielni-
cach Gdańska czy w gminach na 
Pomorzu.
Ostatnio uczestniczyłam cho-
ciażby w  otwarciu skweru przy 
ul. Mściwoja II na Przymorzu 
Małym. W ten sposób chciałam 
podkreślić wagę takich lokal-
nych inicjatyw, które zmieniają 
nasze najbliższe otoczenie. 
Co roku jestem na wielu festy-
nach w różnych dzielnicach czy 
na dożynkach gminnych i  po-
wiatowych. Rozmowy z  miesz-
kańcami w miejscu ich zamiesz-
kania dają prawdziwy obraz pro-
blemów, z jakimi się borykają.

 – Jakiej rady udzieliłaby pani 
posłom, którzy niebawem 
pierwszy raz zetkną się z pra-
cą w sejmie?
 – Aby od samego początku reali-
zowali swój program wyborczy. 
Sama tak robię i mam nadzieję, 
że mieszkańcy to doceniają. 

 – Na koniec proszę podać 
jeden sukces i jedną porażkę 
minionej kadencji.
 – Sukcesem jest niewątpliwie 
rozpoczęcie budowy Obwod-
nicy Metropolitalnej Trójmia-
sta, a porażką – brak odbudowy 
mostu w Tczewie i przeciągające 
się w  nieskończoność budowy 
obwodnic Sztumu, Starogardu 
Gdańskiego, Malborka, Kwi-
dzyna i Gardei. Mam jednak na-
dzieję, że i one w końcu zakoń-
czą się pomyślnie. 

 – dziękuję za rozmowę.

Rozmawiał: Krzysztof Lubański
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 dożynki powiatu nowodworskiego.
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JERZY BOROWCZAK RATOWAŁ PRZED ZAGŁADĄ

Jerzy borowczak już wiele lat temu dał się poznać jako osoba, która broni interesów polskiej spółdzielczości. nic zatem dziw-
nego, że poparcia w najbliższych wyborach parlamentarnych udzielił mu związek rewizyjny spółdzielni mieszkaniowych rp, 
dziękując przy okazji posłowi za dotychczasową obronę członków spółdzielni mieszkaniowych.

spółdzielnie są najlepszą formą zabezpieczenia 
polakom mieszkań

– spółdzielczość mieszka-
niowa to trudny temat. Wie-
lu polityków podejmowało 
różne kroki, by spółdzielnie 
zostały zlikwidowane. 
można powiedzieć, że pan 
podąża pod prąd i broni 
spółdzielczości. dlaczego?
– Do takiego działania po-
pchnęło mnie życie, ponieważ 
sam mieszkałem swego czasu 
w  mieszkaniu zarządzanym 
przez spółdzielnię mieszka-
niową. Doskonale pamiętam, 
jak sprawnie ona działała. Tego 
samego nie mogę powiedzieć 
z kolei o wspólnotach mieszka-
niowych, bo i z nimi miałem do 
czynienia, a wtedy trudno było 
dojść do porozumienia. Zga-
dzam się ze słowami Donalda 
Tuska, który powiedział, że 
spółdzielczość to najlepsza for-
ma współwłasności i  najlepsza 
forma zabezpieczenia Polaków 
w mieszkania. Dlatego chętnie 
współpracuję ze stowarzysze-
niami spółdzielców, jak i samy-
mi spółdzielniami mieszkanio-
wymi oraz ich władzami. Za-
brzmi to może nieskromnie, ale 
to właśnie dzięki mojemu gło-
śnemu sprzeciwowi zaprzesta-
no prac nad ustawą dotyczącą 
spółdzielni mieszkaniowych. 
Zakładała ona szybkie odwoła-
nie rad nadzorczych i zarządów 

oraz zakaz ponownego kandy-
dowania osobom, które w nich 
zasiadały. Przekonałem poli-
tyków z  lewej i  prawej strony, 
dzięki czemu projekt ustawy 
został odrzucony, a  to uchro-
niło spółdzielnie mieszkaniowe 
przed zagładą. 

 – ale regularnie zmieniają 
się przepisy prawa, które 
nakładają na spółdzielnie 
mieszkaniowe dodatkowe 
obowiązki.
– W ten sposób utrudniają też 
pracę spółdzielni, która musi 
zatrudnić dodatkowych pra-
cowników, aby sprostać nowym 
wymogom. Nie pierwszy raz 

rzuca się kłody pod spółdziel-
cze nogi.

– przymierzano się również 
do likwidacji rodzinnych 
ogrodów działkowych…
– Zgadza się. Deweloperzy za-
cierali już ręce, bo wierzyli, że 
na rynku pojawią się atrakcyjne 
tereny pod inwestycje mieszka-
niowe. Na ten temat również 
podniosłem głośny sprzeciw 
i parce nad ustawą o ogródkach 
działkowych zostały przerwa-
ne. Owszem, były likwido-
wane ogródki działkowe – jak 
chociażby w  Gdańsku, gdzie 
budowano stadion, ale w  tym 
przypadku część otrzymała 

odszkodowania, a  pozostali 
dalej prowadzą swoje działki 
na Krakowcu. 

– Gruntów przeznaczonych 
pod inwestycje mieszka-
niowe jest dużo, ale nie 
korzystają z nich spółdziel-
nie mieszkaniowe. młodych 
ludzi nie stać teraz na kupno 
własnego mieszkania.
– Powiem więcej. Młodych lu-
dzi nie stać na wynajem i wra-
cają do swoich rodziców. Oso-
by, które miały pewne pomysły 
na życie, otrzymały potężny 
cios, a ich zapał został zduszo-
ny. Jeszcze kiedy byłem miej-
skim radnym forsowałem pro-
jekt „ziemia za mieszkanie”. 
Udało się zrealizować tylko 
jeden taki projekt. Deweloper, 
w zamian za otrzymaną dział-
kę, przekazał do dyspozycji 
miasta 120 mieszkań dla naj-
bardziej potrzebujących gdań-
szczan. Z takiego projektu po-
winny korzystać spółdzielnie 
mieszkaniowe, bo one budują 
non profit, czyli tylko po kosz-
tach. Teraz jest tak, że mia-
sto za horrendalne pieniądze 
sprzedaje grunty dewelopero-
wi, a ten potem musi podnieść 
cenę mieszkań, bo przecież on 
też musi na tym zarobić. Uwa-
żam, że spółdzielnie powinny 

otrzymywać działki i  na nich 
budować mieszkania na sprze-
daż albo na wynajem. 

– rząd wprowadzał przecież 
programy, które miały w pe-
wien sposób zabezpieczyć 
mieszkaniową przyszłość 
młodych ludzi.
– Owszem, program został 
wprowadzony, ale nieudolność 
ministrów – w tym Kazimierza 
Smolińskiego spowodowały, 
że projekt okazał się niewy-
pałem, a  poseł Smoliński zo-
stał pozbawiony resortu. Jak 
złe są mieszkaniowe programy 
rządowe, wiedzą mieszkańcy 
sąsiedniej Gdyni, którzy czu-
ją się oszukani. Uczestnikom 
programu „Mieszkanie plus” 
obiecano złote góry, a  dosko-
nale wiem, jak to się wszystko 
skończyło. Trudno też ocenić 
działalność Społecznej Inicja-
tywy Mieszkaniowej, która 
pracuje rzekomo również na te-
renie Pomorza.
 
– Jak zatem rozwiązać pro-
blem mieszkań dla młodych 
i dla mieszkańców małych 
miasteczek i wsi?
– W dzisiejszej Polsce najwięk-
szymi obszarnikami ziemski-
mi są Skarb Państwa i kościół. 
Warto więc porozmawiać 

z  kościołem i  zachęcić go do 
współpracy. Należałoby stwo-
rzyć program, dzięki któremu 
można byłoby w  przestępnej 
cenie odkupić od kościoła zie-
mie, na których budowane by-
łyby mieszkania dla osób po-
trzebujących. Z  kolei – moim 
zdaniem – Skarb Państwa po-
winien przekazywać spółdziel-
niom mieszkaniowym grunty 
pod budowę mieszkań, bo one 
robią to najtaniej, a  do tego 
wiedzą, jak to się robi.

– to nie jedyny pomysł, 
który forsował poseł Jerzy 
Borowczak.
– Chcieliśmy realizować po-
mysł „uwolnić ludzi z 4 piętra”. 
Taki projekt przygotowaliśmy 
z  Marianem Banackim, który 
szefował wtedy Stowarzysze-
niu Zarządców Nieruchomości 
Spółdzielni Mieszkaniowych 
w  Gdańsku. Pomysł zakładał 
montaż wind, aby ułatwić ży-
cie seniorom, mieszkającym 
na ostatnich piętrach. Myślę, 
że projekt jest godny uwagi, 
dopracowania i  wprowadzenia 
w życie.  

 – dziękuję za rozmowę.

Rozmawiał: Grzegorz Rudnicki
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NAJWAŻNIEJSZE SĄ ROBOTY, KTÓRE MAJĄ PRZYNIEŚĆ OSZCZĘDNOŚCI

do końca pozostały jeszcze ponad dwa miesiące, a na te-
renie administracji osiedla nr 4 powszechnej spółdzielni 
mieszkaniowej „przymorze” zrealizowano niemal wszystkie 
roboty remontowe zaplanowane na ten rok. do wykonania 
pozostało jeszcze niespełna 10% robót. 

prawie wszystkie prace remontowe 
zostały już wykonane

Fundusz na prace remonto-
we przekroczył w  tym roku 4 
mln zł i  jest niemal taki sam 
jak w  roku ubiegłym. Wszyst-
ko wskazuje jednak na to, że 
od przyszłego roku kwota ta 
będzie wyższa, ponieważ pla-
nowana jest regulacja odpisu 
na fundusz remontowy i  jak 
się dowiedzieliśmy, pozytyw-
ną opinię w tej sprawie wydała 
już Rada Osiedla Administracji 
Osiedla nr 4. Fundusz remon-
towy musi zostać podwyższo-
ny, aby utrzymać tempo prowa-
dzonych prac remontowych. 
 – Wzrosły ceny materiałów, ale 
również koszty usług, dlatego 
musieliśmy wnioskować o  re-
gulację funduszu remontowe-
go, aby kontynuować rozpoczę-
te prace. Nie należy spodziewać 
się, że podwyżka przyczyni się 
do większego zakresu rzeczo-
wego funduszu remontowe-
go. Ceny tak szybko rosną, że 
chcielibyśmy utrzymać dotych-
czasowe tempo robót – mówi 
„Panoramie” Andrzej Lustyk, 
zastępca kierownika ds. tech-
nicznych Administracji Osie-
dla nr 4 PSM „Przymorze”.
Dodajmy w  tym miejscu, że 
fundusz remontowy na „czwór-
ce” jest różny i  dla mieszkań-
ców budynków niskich wynosi 
1,8 zł (za m2), a  dla osób za-
mieszkałych w  falowcu ta jest 
stawka o 20 groszy większa. 
 – Zgodnie z  zaleceniami za-
rządu i  rady nadzorczej naszej 
spółdzielni, większość prze-
prowadzonych w tym roku prac 
remontowych ma wpłynąć na 
oszczędności zużycia energii 

cieplnej i  elektrycznej. Dlate-
go też oświetlenie tradycyjne 
wymieniliśmy na lampy ledowe 
z czujką ruchu. Roboty te pro-
wadzony były w falowcu – seg-
mencie „czwórek” i przy Koło-
brzeskiej 67. W  roku następ-
nym będą one kontynuowane 
w  kolejnych ośmiu klatkach 
falowca – podkreśla Andrzej 
Lustyk. – Realizacja planu re-
montowego w  budynkach wy-
nosi około 90%. Jedną z  waż-
niejszych prac była wymiana 
poziomów centralnego ogrze-
wania w budynkach przy ulicy 
Kaczyńskiego 30 i 34. Te same 
roboty ruszyły niedawno przy 
Obrońców Wybrzeża 4D.
Gros prac prowadzonych jest 
właśnie w  falowcu – najdłuż-
szym budynku mieszkalnym 
w  Polsce. W  segmencie „10” 
(klatce „A” i  „B”) prowadzo-
ny był remont wejść do kla-
tek oraz parterów. W klatkach 
„C” i  „D” zamontowano nowe 
przeszklenia, a w „A” i „D” wy-
mieniono drzwi wejściowe na 
galerie. Drzwi wejściowe do 
piwnic, spełniające normy bez-
pieczeństwa przeciwpożarowe-
go, zamontowano także w bu-
dynkach niskich (Chłopskiej 
12, Kołobrzeskiej 55, 65 i Ka-
czyńskiego 36). W  przyszłym 
roku podobne roboty mają 
być prowadzone w  kolejnych 
dwóch klatkach falowca. Przy 
Chłopskiej 10 i 14 wymienione 
zostały okienka piwniczne.
 – Zadaszanie balkonów 4 pię-
tra wykonaliśmy na Kołobrze-
skiej 55. Jesteśmy w  trakcie 
wymiany instalacji gazowej 

w  falowcu. Roboty te zostały 
już zrealizowane w budynkach 
niskich, więc teraz przyszła 
pora na Obrońców Wybrzeża. 
Przypomnę, że na galeriach 
gaz płynie już nowymi rurami, 
a  teraz instalacja wymieniana 
jest między licznikiem a punk-
tem odbioru. W  tym roku ro-
boty wykonaliśmy  w  klatach 
10 A i B, a w kolejnych latach 
roboty będą oczywiście konty-
nuowane. Ich tempo uzależnio-
ne będzie od posiadanych środ-
ków finansowych, ponieważ 
wymiana instalacji gazowej to 
jedno z droższych zadań – tłu-
maczy Andrzej Lustyk.
Zakończono również budowę 
chodnika w  okolicach budyn-
ków Kołobrzeska 45–47. Roz-
budowywane są altanki śmiet-
nikowe, aby przystosować je do 
przepisów dotyczących segre-
gacji odpadów komunalnych. 
Warto jeszcze na koniec po-
wiedzieć, że mimo iż spół-
dzielnia już na początku roku 
ogłaszała przetargi na roboty 
remontowe, to chętnych było 
mniej niż w  roku ubiegłym. 
Zdaniem Andrzeja Lustyka 
jest to spowodowane brakiem 
odpowiednich fachowców na 
rynku, którzy po przestępnej 
cenie wykonaliby powierzone 
im zadanie.
W kolejnych numerach „Pano-
ramy” informować będziemy 
o  przebiegu remontów w  na-
stępnych administracjach PSM 
„Przymorzu”.

(lubek)

  wyremontowane wejście do klatki schodowej przy ulicy obrońców wybrzeża 10a 
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1. W  okresie grzewczym zamykaj okna na klatkach 
schodowych, okienka piwniczne oraz drzwi do budynku.

2. Nie przegrzewaj mieszkania – właściwa temperatura 
w pomieszczeniach, to: 

- dla pokoi 20 °C  /  dla łazienki 24°C

3. Reguluj temperaturę w pomieszczeniach budynku za 
pomocą głowic termostatycznych przy grzejnikach, a nie 
poprzez otwieranie lub uchylanie okien – straty ciepła są 
wtedy ogromne i mocno rosną koszty ogrzewania.

4. Obniż temperaturę na noc przykręcając głowicę na 
niższe ustawienie – podczas snu zalecana temperatura to 
około 18°C

5. Przed wyjściem z  mieszkania przykręć głowicę 
termostatyczną.

6. Mieszkanie wietrz krótko, ale intensywnie.

7. Na czas wietrzenia mieszkania przekręć głowicę 
w pozycję minimalną. 

8. Wykorzystaj słońce – w  dzień nie zasłaniaj okien, 
nasłonecznienie podnosi temperaturę w pomieszczeniach 
budynku.

9. Pozostaw grzejniki odsłonięte – unikaj stosowania 
nad nimi długich zasłon okiennych, nie zasłaniaj ich 
meblami.

10. Nie zasłaniaj głowic termostatycznych – swobodne 
opływanie głowicy przez powietrze z  pomieszczenia, 
gwarantuje ich poprawną pracę.

10 PODSTaWOWyCh ZaSaD OSZCZęDZaNia  
eNeRgii CiePlNeJ W MieSZkaNiu

Jak WSPólNie MOżeMy  
OSZCZęDZać eNeRgię CiePlNą?

koszty ogrzewania budynków i energii elektrycznej 
nieustannie rosną. Ostatnia podwyżka cen zakupu energii 

cieplnej niezależna od Spółdzielni wyniosła 30%!!!

Podatek VaT w wysokości 5% utrzymany  
został do końca 2022 roku.

Przywrócenie podatku VaT do wysokości 23% oznacza 
kolejny wzrost kosztów ogrzewania o ponad 17%.

Nie mamy wpływu na wzrost cen, ale wspólnie mamy wpływ 
na ilość zużytej energii cieplnej. Oszacowano, że obniżenie 

temperatury w budynku o 1°C pozwala na zmniejszenie 
opłat o około 6%.

Stosując powyższe zasady, oszczędzimy energię,  
a tym samym dbamy o nasz budżet domowy.
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MUSISZ TAM BYĆ

maj to miesiąc zakochanych, a październik to miesiąc dedykowany w Gdańsku seniorom. z myślą o nich organizowane 
są różnego rodzaju atrakcje. Jedną z nich na pewno będzie Festiwal pracy i aktywności seniorów, który odbędzie się 
19 października w amberexpo.

festiwal pracy i aktywności seniorów

Organizowane przez Gdański 
Urząd Pracy wydarzenie już od 
5 lat odbywa się przy Żaglowej 
11 i wspiera osoby powyżej 50. 
roku życia w  podejmowaniu 
szeroko rozumianej aktywno-
ści, zarówno tej zawodowej, 
społecznej, jak i  kulturalnej. 
W  tym roku swoje propozycje 
dla seniorów przedstawi blisko 
200 firm, instytucji i  organi-
zacji pozarządowych. Wyda-
rzenie, jak informuje Łukasz 
Iwaszkiewicz z  Gdańskie-
go Urzędu Prasy, rozpocznie 
się o  godz. 10.00 i  potrwa do 
15:30. 
 – Mimo różnorodnej oferty 
festiwalu, wciąż jego najważ-
niejszą częścią jest Strefa Pra-
cy, w  której zasiądzie 40 pra-
codawców – podkreśla Roland 
Budnik, dyrektor Gdańskiego 
Urzędu Pracy. – Zaproponu-
ją oni kilkaset ofert zatrud-
nienia w  różnych zawodach 
i  w  różnym wymiarze czasu 

pracy. Wszystkie jednak będą 
dostosowane do specyficznych 
możliwości osób dojrzałych. 
Chcemy w ten sposób zachęcić 
osoby będące na emeryturze do 
kontynuowania aktywności za-
wodowej, która może nie tylko 
podreperować często skromne 
świadczenia, ale i  dać sporo 
satysfakcji.
W  tym roku wśród seniorów 
pracowników poszukiwać bę-
dzie m.in. Copernicus Podmiot 
Leczniczy, Gdańskie Autobusy 
i Tramwaje, Lidl, Lotos Kolej, 
Poczta Polska, Atlanta Poland 
czy Auchan Polska. Pracodaw-
cy będą rekrutować na różne 
stanowiska, z  pewnością jed-
nak nie zabraknie ciekawych 
propozycji dla osób zaintere-
sowanych podjęciem zatrud-
nienia w zawodach: pracownik 
ochrony, kasjer, sprzedawca, 
elektryk, mechanik, ślusarz, 
konsultant infolinii, pracownik 
restauracji, pomoc kuchenna, 

pracownik sprzątający i  kon-
serwator. Uzupełnieniem Stre-
fy Pracy będzie tzw. Aleja Re-
krutacji, to miejsce, w  którym 
każdy będzie mógł spotkać się 
z  doświadczonymi doradcami 
i ekspertami rynku pracy, któ-
rzy pomogą seniorom m.in. 
w  sporządzeniu skutecznego 
CV, a także przygotują do roz-
mowy rekrutacyjnej.
Aby być aktywnym na emery-
turze, z  pewnością trzeba za-
dbać o własne zdrowie. Pomoże 
w tym kilkudziesięciu wystaw-
ców znajdujących się w  Strefie 
Zdrowego Stylu Życia. W tym 
roku oferta jest wyjątkowo 
atrakcyjna. Na festiwalu będzie 
można wykonać m.in.: analizę 
krwi, EKG lub badanie w jed-
nym ze specjalistycznych po-
jazdów diagnostyki medycznej 
– kardiobusie, mammobusie, 
słuchobusie, osteobusie, oko-
busie, zaćmobusie i  dermobu-
sie. Na seniorów czekać będą 

też specjaliści – psycholog, sek-
suolog, dietetyk, farmaceuta, 
diabetolog, fizjoterapeuta, ma-
sażysta oraz optyk. Z  pewno-
ścią warte uwagi będą również 
wskazówki od ratowników me-
dycznych, którzy podpowie-
dzą, jak udzielić pierwszej po-
mocy w sytuacjach nagłych.
Festiwalowa oferta zawsze była 
„na czasie”. Nie inaczej będzie 
i  tym razem. Na profesjonal-
ne pokazy mody, zabiegi pie-
lęgnacyjne i  kosmetyczne za-
praszamy wszystkich seniorów 
do Strefy Mody i Urody. Tutaj 
każdy będzie mógł pod okiem 
ekspertów przejść spektaku-
larną metamorfozę uwzględ-
niającą m.in. pełny makijaż 
oraz opiekę fryzjerską. Szcze-
gólnie panie ucieszy informa-
cja o  możliwości przetestowa-
nia kosmetyków do pielęgna-
cji twarzy i  ciała oraz wzięcia 
udziału w  warsztatach beauty 
lub szycia. Nie zabraknie też 
widowiskowych pokazów – 
o  tym, co w  tym roku będzie 

na czasie w modzie senioralnej, 
opowiadać będzie m.in. Jan 
Adamski i  Iwona Ziemiańska, 
z  kolei Dawid Gąsiorowski, 
znany trójmiejski barber, za-
demonstruje swoje ponadprze-
ciętne fryzjerskie umiejętności.
Na AmberExpo coś dla siebie 
znajdą również pasjonaci no-
winek technicznych. W Strefie 
Nowych Technologii będzie 
można z  bliska przyjrzeć się 
najnowocześniejszym sprzętom 
AGD, wypróbować elektrycz-
ny rower lub hulajnogę, a  tak-
że dowiedzieć się wszystkiego 
na temat e-bankowości, bez-
piecznego korzystania z  Inter-
netu oraz aplikacji mobilnych. 
W  niezwykłą podróż w  czasie 
będzie się można udać w  no-
woczesnym autobusie Iskry 
Niepodległej. Multimedialna 
prezentacja w  ciekawy i  inspi-
rujący sposób opisuje wybit-
nych Polaków i  Polki, którzy 
zmieniali świat!
W  Strefie Bezpieczeństwa, 
Informacji i  Wolontariatu 

eksperci będą doradzać na te-
mat prawa spadkowego i prze-
chodzenia na emeryturę. 
Wśród wystawców nie zabrak-
nie również funkcjonariuszy 
Policji i  Straży Miejskiej, któ-
rzy wyjaśnią, jak ustrzec się 
przed oszustwami. Pracownicy 
Narodowego Funduszu Zdro-
wia omówią zasady korzysta-
nia ze świadczeń podstawo-
wej opieki zdrowotnej, a także 
opowiedzą o ciekawych aplika-
cjach mobilnych opracowanych 
przez NFZ. Natomiast o spra-
wach związanych z  finansami 
będzie można porozmawiać 
z  przedstawicielami Krajowej 
Izby Skarbowej, której pra-
cownicy opowiedzą o  PIT/0 
dla seniorów. Do skorzystania 
ze wsparcia prawnego, psycho-
logicznego oraz z  porad w  za-
kresie socjalno-bytowym będą 
z kolei zachęcać przedstawicie-
le Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Rodzinie w Gdańsku. 

Łukasz Iwaszkiewicz/GUP

DLA GDAŃSKICH SENIORÓW

zapraszają do tańca
W  środę, 18 października 
w  godz. od 10.00 do 13.00 
w  Dziennym Domu „Senior 
– WIGOR Świętej Barba-
ry”, przy ulicy św. Barbary 
3 w  Gdańsku odbędzie się 
otwarta, rozrywkowa i  in-
tegracyjna impreza dla osób 
60+. Chcecie się świetnie ba-
wić, przyjdźcie do placówki!
Zapewniamy same atrakcje 
– będzie można potańczyć 
przy muzycznych szlagie-
rach, w programie są też ak-
tywizujące konkursy i  ani-
macje oraz poczęstunek. Nie 

zabraknie oferty informacyj-
no-profilaktyczno-pomoco-
wej z zakresu bezpieczeństwa 
osób starszych, przygotowa-
nej przez funkcjonariuszy 
Komendy Miejskiej Poli-
cji i  specjalistki Miejskiego 
Ośrodka Pomocy Rodzinie 
w Gdańsku. Policjanci m.in. 
podpowiedzą, jak bezpiecz-
nie poruszać się w ruchu dro-
gowym oraz jak nie stać się 
ofiarą naciągaczy. Natomiast 
w  punkcie informacyjnym 
gdańskiego MOPR osoby 
starsze uzyskają wiadomości 

o  dostępnym wsparciu m.in. 
socjalnym, specjalistycz-
nym – psychologicznym oraz 
prawnym i  aktywizującym. 
Dla chętnych są też profilak-
tyczne i pomocowe gadżety.
Październikowe wydarzenie 
odbędzie się w  ramach pro-
jektu „Seniorze, zadbaj o sło-
neczną jesień”. Służy on ak-
tywizacji, integracji, rozwija-
niu pasji oraz edukacji w za-
kresie szeroko rozumianego 
bezpieczeństwa osób 60+. 

(GR)

społeczeństWo/reklama
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Kandydat do Sejmu RP

Sfinansowane ze środków KKW Koalicja Obywatelska PO .N iPL Zieloni

szanowni państwo, drogie mieszkanki oraz drodzy 
mieszkańcy Gdańska, sopotu i pomorza!
Jako samorządowiec, a szczególnie jako 
prezydent miasta, radny wojewódzki czy 
jeden z  założycieli obszaru metropoli-
talnego, od ponad trzydziestu lat mam 
zaszczyt razem z mieszkańcami Pomo-
rza pracować na rzecz rozwoju naszych 
miast i wsi.
Pomorze jest pięknym regionem, który 
szczególnie szybko zmienił się od cza-
su wejścia Polski do Unii Europejskiej. 
To dzięki naszej wspólnej, ciężkiej pracy 
możemy być dumni z  naszej małej oj-
czyzny. Dziś wielu zazdrości nam dy-
namicznego rozwoju naszego regionu, 
czystego powietrza, wysokiej jakości 
życia. Pokazaliśmy naszą sprawczość 
i przedsiębiorczość!
Niestety, w ostatnich latach PiS konse-
kwentnie dążył do zniszczenia samorzą-
du. Najpierw odbierając kompetencje, 
a  potem pieniądze, pieniądze naszych 
mieszkańców!  Niszcząc demokrację, Ja-
rosław Kaczyński i Zbigniew Ziobro za-
blokowali środki unijne z KPO na roz-
wój Polski lokalnej, na rozwój Pomorza. 
Praca w samorządzie to codzienne spo-
tkania z  mieszkańcami. Rozmawiamy 
o  wyzwaniach dla Pomorza, wspólnie 
szukamy dobrych rozwiązań. Praca sa-
morządowca to podejmowanie rozsąd-
nych decyzji i  skuteczne realizowanie 
przedsięwzięć. Dzisiaj, my samorzą-
dowcy, naszą SKUTECZNOŚĆ chce-
my wykorzystać na rzecz pracy dla bez-
piecznej, demokratycznej i  praworząd-
nej Polski.  
Przed nami w Gdańsku i regionie waż-
ne wyzwania! Komunikacyjne, jak re-
mont mostu i  wiaduktu w  Tczewie, 

budowa obwodnicy Starogardu, Mal-
borka, budowa nowego wiaduktu 
w  Pruszczu Gdańskim, węzła Kowale 
i  Straszyn czy dobra komunikacja ko-
lejowa do Sztumu, Kwidzyna, Pelplina 
czy Tczewa. Wszyscy mieszkańcy Po-
morza muszą mieć dostęp do sprawnej 
komunikacji publicznej. Dla powiatu 
nowodworskiego kluczowa jest reno-
wacja zabezpieczeń przeciwpowodzio-
wych. Nasz region potrzebuje zrówno-
ważonej turystyki, z  której korzystać 
będą zarówno goście jak i  mieszkańcy 
oraz lokalni przedsiębiorcy. W  każdej 
gminie potrzebne są nowe przedszkola 
i żłobki, mieszkania komunalne czy re-
mont szkoły. 
To wszystko mogą zrealizować samo-
rządy, pod warunkiem pozostawienia 
pieniędzy mieszkańców w  budżetach 
lokalnych oraz odblokowania środków 
z  funduszy unijnych. I  o  to wszystko 
będę walczył w Parlamencie RP.
Dla Pomorza bardzo ważna jest także 
niezależność energetyczna i  tani, eko-
logiczny prąd. Będę walczył o unieważ-
nienie umowy sprzedaży Lotosu oraz 
maksymalne wykorzystanie warun-
ków na Pomorzu do stworzenia silnego 
ośrodka energii wiatrowej (offshore). 
W  moich działaniach skoncentruję się 
na zdrowiu, edukacji, klimacie i bezpie-
czeństwie, a  wspólnym mianownikiem 
będzie silny, zdrowy i niezależny samo-
rząd. Samorząd, który zadba o  nasza 
małą ojczyznę, nasze Pomorze!
15 października proszę o Państwa głos. 
Wygrajmy wybory, wygrajmy przyszłość 
Pomorza, wygrajmy Polskę!

Prezydent Sopotu 
Prezes Ruchu Samorządowego TAK! Dla Polski  

Kandydat do Sejmu RP z listy KKW Koalicji Obywatelskiej, 
pozycja nr 2, okręg 25 (Gdańsk, Sopot oraz obszar powiatów: 
gdańskiego, kwidzyńskiego, malborskiego, nowodworskiego, 

starogardzkiego, sztumskiego, tczewskiego).

Jacek Karnowski
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nie będzie pieniędzy na rozbudowę węzła kowale, ani pieniędzy na zakup pociągów. takie wnioski można wyciągnąć po opublikowanych 
przez bank Gospodarstwa krajowego wynikach 7. i 8. edycji konkursu polski ład, w którym samorząd województwa pomorskiego 
wnioskował łącznie o 380 mln zł. dofinansowanie otrzyma zaledwie jeden wniosek. 

Jak podaje Michał Piotrow-
ski, rzecznik prasowy Urzę-
du Marszałkowskiego Wo-
jewództwa Pomorskiego 
w  Gdańsku, w  siódmej edycji 
Rządowego Funduszu Polski 
Ład: Program Inwestycji Stra-
tegicznych – Samorząd Wo-
jewództwa złożył dwa wnio-
ski. Jeden dotyczył budowy 
obwodnicy Choczewa w  cią-
gu Drogi Wojewódzkiej 213 
(wnioskowane dofinansowanie 
100 mln zł), natomiast drugi 
rozbudowy układu drogowego 
Węzła Kowale w  ciągu dro-
gi ekspresowej S6 Obwodnica 
Trójmiasta (wnioskowane do-
finansowanie 250 mln zł). 
 – Obie inwestycje są ważne dla 
zwiększenia dostępu do stref, 
na obszarze których lokują się 
podmioty gospodarcze, a  w 
przypadku gminy Choczewo 
rozpoczyna się budowa pierw-
szej w Polsce elektrowni jądro-
wej – tłumaczy rzecznik.

Rozbudowa układu drogowe-
go Węzła Kowale w ciągu dro-
gi ekspresowej S6 Obwodnica 
Trójmiasta przyczyni się do 
zniwelowania zatorów drogo-
wych, jakie tworzą się na jed-
nym z  bardziej obciążonych 
węzłów drogowych w  cią-
gu Obwodnicy Trójmiasta. 
Rozbudowa zakłada również 

zwiększenie dostępności dro-
gowej do przyległych terenów, 
które rozwijają się intensywnie 
gospodarczo.  
 – Przypomnę, że Samorząd 
Województwa Pomorskie-
go wykazał się dużą inicjaty-
wą i  na własny koszt opraco-
wał dokumentację projektową 
w  zakresie umożliwiającym 

ogłoszenie zamówienia w  for-
muje „Zaprojektuj i  wybu-
duj” – przypomina Michał 
Piotrowski. 
Brak zgody na dofinasowanie 
obu zadań negatywnie wpły-
nie na poziom bezpieczeństwa 
ruchu oraz swobodę ruchu 
w ciągu wskazanych dróg.
Z  kolei w  ósmej edycji 

Polskiego Ładu pomorski sa-
morząd wnioskował o  dofi-
nansowanie trzech projektów: 
zakup 2 elektrycznych zespo-
łów trakcyjnych do obsługi 
wojewódzkich zespołów pa-
sażerskich (wnioskowane do-
finansowanie 30 mln zł) oraz 
modernizację dwóch dróg 
wojewódzkich 501 (wniosko-
wane dofinansowanie 7,9 mln 
zł) i  502 (wnioskowane dofi-
nansowanie 2 mln zł). Tylko 
ten ostatni wniosek – moder-
nizacja DW 502 – został roz-
patrzony pozytywnie.
 – Notoryczne pomijanie Po-
morza podczas dzielenia finan-
sowego wsparcia przez rząd 
zjednoczonej prawicy to praw-
dziwy skandal. Dosłownie kilka 
dni temu Ministerstwo Zdro-
wia rozstrzygnęło konkurs na 
modernizację, przebudowę i do-
posażenie Szpitalnych Oddzia-
łów Ratunkowych. I  również 
w tym konkursie SOR-y szpitali 

w Słupsku, Wejherowie, Gdyni 
i Gdańsku nie dostały ani zło-
tówki – wylicza Mieczysław 
Struk, marszałek województwa 
pomorskiego. – A  przypomnę, 
że wkrótce w  gminie Chocze-
wo ma powstać elektrownia 
jądrowa. Gigantyczna inwesty-
cja, przy której budowie pra-
cować będą tysiące ludzi. Z  tej 
perspektywy przebudowa DW 
213 jest niezbędna, a nowocze-
sne i dobrze wyposażone SOR-y 
w Słupsku i w Wejherowie stają 
się obiektami wręcz strategicz-
nymi. Niestety po raz kolejny 
nie możemy liczyć na wsparcie 
centralne. To dobitnie pokazuje, 
że póki co to nie rząd PiS, któ-
ry chwali się budową elektrowni 
jądrowej, ale właśnie samorząd 
województwa dźwiga na swoich 
barkach wydatki na inwestycje 
mające być zapleczem dla tej 
budowy.

(GR)

POMINIĘTO POMORSKIE SZPITALE

pomorski samorząd wnioskował o 380,  
a dostanie 2 miliony złotych 
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wśród parlamentarzystów z pomorza jest wąskie grono osób, które myślą i pracują na rzecz spółdzielni. wśród nich znajdują się m.in. 
posłowie marek rutka z Gdyni oraz Jerzy borowczak z Gdańska, który został uhonorowany przez związek rewizyjnych spółdzielni 
mieszkaniowych rp. związek udzielił także poparcia gdańskiemu posłowi w nadchodzących wyborach. 

Poseł Jerzy Borowczak od 
lat współpracuje również 
z  Pomorskim Stowarzy-
szeniem Zarządców Nie-
ruchomości Spółdzielni 
Mieszkaniowych, które od 
samego początku swojej 
działalności próbuje in-
tegrować pomorską spół-
dzielczość mieszkaniową 
ze światem polityki. Zde-
cydowanej większości po-
słów i senatorów nie jest po 
drodze ze spółdzielniami 
mieszkaniowymi.
 – W kończącej się właśnie 
kadencji tylko posłowie 
Platformy Obywatelskiej 
i  Lewicy przejawiali zain-
teresowanie naszymi pro-
blemami. Zdecydowanie 
najskuteczniejszym „łącz-
nikiem” pomiędzy Pomor-
skim Stowarzyszeniem 
Zarządców Nieruchomości 
Spółdzielni Mieszkanio-
wych a  parlamentem jest 
poseł Jerzy Borowczak. 
W  jednym zdaniu można 
powiedzieć, że jak jest pro-
blem, to trzeba iść do Je-
rzego Borowczaka – pod-
kreśla Andrzej Różański, 

prezes Pomorskiego Sto-
warzyszenia Zarządców 
Nieruchomości Spółdzielni 
Mieszkaniowych. – Dowo-
dem jego zaangażowania 
niech będzie rekomendacja 
związku rewizyjnego pod-
pisana m.in. przez prezesa 
Jankowskiego. Dodam tyl-
ko, że związek skupia wo-
kół siebie ok. 10 procent 
wszystkich polskich spół-
dzielni mieszkaniowych.
Taka rekomendacja trafi-
ła do spółdzielni mieszka-
niowych, które są zrzeszo-
ne w związku rewizyjnym, 
kierowanym przez pre-
zesa Jankowskiego i  któ-
re należą do pomorskie-
go stowarzyszenia. Warto 
przypomnieć, że swego 
czasu poseł Borowczak 
bardzo skutecznie pokie-
rował spółdzielców i  pod-
powiedział, jak działać, 
by uzyskać spodziewany 
efekt przy tworzeniu usta-
wy dotyczącej spółdzielni 
mieszkaniowych. 
 – Bardzo dobrze, że znaj-
dujemy sprzymierzeńców 
wśród parlamentarzystów, 

dla których sprawy osób 
zamieszkałych w  zasobach 
spółdzielczych są ważne. 
Nasze wspólne działania 
nie mają być realizowane 
tylko w  czasie kampanii 
wyborczej, ale non stop. 
Na pewno nie będziemy 
promować posłów, którzy 
na „godzinę” przed wy-
borami chwalą się działa-
niami na rzecz spółdziel-
ni mieszkaniowych i  od-
najdują różne powiązania 
z nami. Pomorze reprezen-
towane jest w Sejmie przez 
26 posłów i  6 senatorów. 
Są wśród nich osoby, które 
zapisały się czarnymi zgło-
skami w  historii polskiej 
spółdzielczości. Z  naszej 
strony możemy – w  czasie 
nadchodzących wyborów 
– pokazać, że tacy posło-
wie jak Jerzy Borowczak 
nie są nam obojętni i wła-
śnie na niego warto oddać 
głos – podsumowuje prezes 
Różański.

Krzysztof Lubański

CENNE SĄ RELACJE Z JERZYM BOROWCZAKIEM

Nieliczne grono posłów jest sprzymierzeńcami 
spółdzielców

  poseł Jerzy borowczak uczestniczył w obchodach 40-lecia 
spółdzielni mieszkaniowej „orunia” w Gdańsku.
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znamy już pełny skład rady nadzorczej spółdzielni mieszkaniowej „suchanino”. podczas wrześniowego walnego zgromadzenia mieszkańcy zdecydowali  
o składzie rady.

W  tym roku Walne Zgroma-
dzenie Spółdzielni Mieszka-
niowej „Suchanino”, podczas 
którego głosowano nad kandy-
datami do rady nadzorczej, za-
kończyło się dość zaskakująco. 
Na 9. miejscu dającym mandat 
w radzie znalazły się dwie oso-
by, które uzyskały taką samą 
liczbę głosów. W  związku 
z  tym Spółdzielnia zobowią-
zana była do przeprowadzenia 
Walnego Zgromadzenia w celu 
dokonania wyborów uzupeł-
niających. Zebranie odbyło się 
18 września 2023 r. Członko-
wie wybierali pomiędzy Da-
nutą Arciuch a  Tomaszem 
Moksą. Podczas przedstawia-
nia swoich kandydatur Danuta 
Arciuch zaskoczyła wszystkich 
zrzekając się głosów na rzecz 
Tomasza Moksy czym zawio-
dła swoich zwolenników. Wal-
ne, w którym uczestniczyło aż 
140 osób, zdecydowało o  wy-
borze do Rady Nadzorczej  To-
masza Moksy , który otrzymał 
76 głosów . 
Po uzupełnieniu składu na 2 
października zwołano pierwsze 
posiedzenie, podczas którego 

ukonstytuowała się nowa rada 
nadzorcza. Jej członkowie zde-
cydowali, że przez kolejne 3 
lata funkcję przewodniczącej 
Rady Nadzorczej pełnić będzie 
– jak dotychczas – Agnieszka 
Serba-Chrzanowska.
 – Na początku dziękuję 

wszystkim mieszkańcom, 
którzy zarówno w  czerwcu, 
jak i  we wrześniu tak licz-
nie wzięli udział w  walnym 
zgromadzeniu. Myślę, że tak 
wysokiej frekwencji mogłaby 
nam pozazdrościć niejedna 
spółdzielnia mieszkaniowa. 

Mam nadzieję, że nie inaczej 
będzie w  przyszłym roku. 
Członkom rady dziękuję 
z  kolei za zaufanie, którym 
mnie obdarzyli, wybierając 
na przewodniczącą rady – 
mówi „Panoramie” Agniesz-
ka Serba-Chrzanowska. 

– Wspólnie z radą i zarządem                           
spółdzielni będziemy oczywi-
ście kontynuować działania, 
które niedawno rozpoczęli-
śmy. Chcemy też podejmować 
nowe wyzwania, które przy-
czynią się do tego, że Sucha-
nino przestanie być sypialnią, 
a  stanie się tętniącym życiem 
osiedlem. Sądzę, że nie jest 
to tylko moje życzenie, ale 
także wielu członków naszej 
spółdzielni.
Dodajmy jeszcze, że zastępcą 
przewodniczącej rady został 
Piotr Andrykowski, natomiast 
na sekretarza rady wybra-
no Kazimierza Trawickiego. 
Podczas pierwszego posiedze-
nia rady nadzorczej wybra-
no również członków, którzy 
będą obradowali w  komisjach 
problemowych – rewizyjnej 
i technicznej.
 – Korzystając z okazji, gratu-
luję wszystkim osobom, które 
otrzymały poparcie mieszkań-
ców i  w  najbliższych 3 latach 
będą pracować w  radzie nad-
zorczej. Zasiadają w niej osoby 
z  pewnym doświadczeniem, 
dlatego jestem przekonany, że 

praca rady będzie owocna, co 
na pewno przyniesie korzyści 
całej społeczności spółdziel-
czej na Suchaninie – komentu-
je Leonard Wieczorek, prezes 
SM „Suchanino”.

(KL)

ZNAKOMITA FREKWENCJA NA WALNYM ZGROMADZENIU

Uzupełniono skład rady nadzorczej
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skład radY 
NadzorczeJ

agnieszka  
serba-chrzanowska, 
piotr andrykowski, 
kazimierz trawicki,  
Gabriela dudziak, 
marek dyktyński  
dorota kujawska, 

tomasz moksa, 
sławomir prec oraz 
sławomir siekiera. 

ZASKAKUJĄCA DECYZJA URZĘDNIKÓW

chwalą się sukcesem, a narażają sąsiadów na koszty
Gdańscy urzędnicy nie wyda-
li Spółdzielni Mieszkaniowej 
„Suchanino” warunków zabu-
dowy dla budynku przy ulicy 
Paganiniego, który w tej chwi-
li przypomina jedną wielką 
ruinę. Zdewastowany obiekt 
dalej będzie straszył, a  kosz-
ty z nim związane w dalszym 
ciągu będzie ponosiła spół-
dzielnia, czyli jej mieszkańcy.
Przypomnijmy, że walne zgro-
madzenie wydało zgodę na 
przeprowadzenie inwestycji 
przy ulicy Paganiniego. 
  – Realizacja przedsięwzięcia 
byłaby możliwa pod warun-
kiem znalezienia inwestora, 
który byłby zainteresowany 
naszym pomysłem. Zależało 
nam na tym, aby parter bu-
dynku przeznaczyć na duży 
osiedlowy klub, a  na trzech 
pozostałych kondygnacjach 
wybudowane zostałyby miesz-
kania. Gdański urząd odmó-
wił nam jednak wydania wa-
runków zabudowy – informuje 
Leonard Wieczorek, prezes 
Spółdzielni Mieszkaniowej 
„Suchanino”, który uważa, że 

duża w tym zasługa Stowarzy-
szenia Mieszkańców Osiedla 
Suchanino. – Powiem wprost. 
Jest to działanie na szkodę 
spółdzielni, a  tym samym jej 
mieszkańców. Co mamy z tym 
zrobić? To spółdzielnia pono-
si chociażby koszty związane 
z  podatkiem od nieruchomo-
ści oraz wieczystym użytko-
waniem, które wynoszą ok. 10 
tyś. rocznie.
Władze spółdzielni nie widzą 
innego rozwiązania jak tylko 
porozumieć się z  prywatnym 
inwestorem, który byłby zain-
teresowany budową mieszkań. 
 – Remont jest nieopłacalny. 
Podatki musimy płacić, a  roz-
biórka budynku jest bardzo 
droga. Spółdzielnia ponosi 
więc tylko starty. W  związku 
z tym ciekawi mnie, jakie po-
mysły na rozwiązanie tego pro-
blemu mają członkowie stowa-
rzyszenia, bo to właśnie dzięki 
ich „staraniom” nie otrzymali-
śmy warunków zabudowy, a to 
uderza w finanse spółdzielni – 
pyta Leonard Wieczorek.
Niebawem spółdzielnia może 

ponieść dość duże koszty, po-
nieważ budynkiem już zaczął 
interesować się nadzór budow-
lany, który w  każdej chwili 
może wydać nakaz rozbiórki 
obiektu, co może kosztować 
ponad 200 tysięcy złotych.
 – Jesteśmy zaskoczeni taką 
decyzją urzędników. Nie bę-
dziemy się jednak poddawać, 
ponieważ nie chcemy narażać 
mieszkańców na dodatkowe 
koszty. W  najbliższym czasie 

planujemy opracować nową 
koncepcję, którą przedstawi-
my na walnym zgromadzeniu, 
by mieszkańcy zdecydowali, co 
dalej zrobić z  tym budynkiem 
– tłumaczy prezes.
Na stronie internetowej sto-
warzyszenia można znaleźć 
materiał na ten temat, a  wy-
wnioskować z  niego można, 
że organizacja cieszy się i  jest 
dumna z  faktu, że miasto nie 
wydało warunków zabudowy. 

Warto w tym miejscu przypo-
mnieć, że nie jest to pierwszy 
przypadek, kiedy stowarzy-
szenie blokuje inwestycję na 
Suchaninie. Nie tak dawno or-
ganizacja, której prezesem jest 
nowy członek rady nadzorczej 
SM „Suchanino”, blokowała 
budowę Lidla wraz z  darmo-
wym parkingiem przedłuża-
jąc proces wydania warunków 
zabudowy. 
O pomysł na zagospodarowanie 

budynku przy ulicy Paganinie-
go zapytaliśmy prezesa stowa-
rzyszenia – Tomasza Moksę. 
Ten jednak – nie po raz pierw-
szy – nie chciał podzielić się 
swoimi pomysłami z Czytelni-
kami naszej gazety. 
Do tematu na pewno wrócimy 
w  jednym z  kolejnych wydań 
„Panoramy”.

Grzegorz Rudnicki

  dość licznie stawili się na wrześniowe walne zgromadzenie mieszkańcy sm “suchanino”.

  w tej chwili budynek przy paganiniego tylko straszy mieszkańców i przechodniów.
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GDAŃSCY UCZNIOWIE Z SZANSĄ NA SUKCES 

finał prestiżowego konkursu 
naukowego
Już 18–20 października mło-
de talenty z województwa po-
morskiego przedstawią swoje 
innowacyjne projekty i powal-
czą o zwycięstwo w Krajowym 
Finale Konkursu Explory. 
Wszystkie zakwalifikowane 
projekty oceniać będzie gro-
no 20 jurorów, a  głosy mogą 
oddawać również internauci 
w  głosowaniu publiczności. 
Zwycięzców tegorocznej edy-
cji poznamy ostatniego dnia 
GEW 2023.
Mają zaledwie kilkanaście lat, 
a  już chcą zmieniać otaczający 
ich świat. Ich projekty zachwy-
cają i  zadziwiają. Konkurs 
Explory to szansa na poka-
zanie światu swoich innowa-
cyjnych pomysłów i  zderzenie 
ich z ekspertami – autoryteta-
mi ze świata nauki i  biznesu. 
W  Pomorskim Parku Nauko-
wo-Technologicznym Gdynia 
spotkają się autorzy 35 pro-
jektów finałowych z całej Pol-
ski, wśród których 9 jest z Po-
morza. Młode talenty walczą 
o stypendia naukowe w wyso-
kości 15, 10 i 7 tysięcy złotych, 
akredytację do największego 
na świecie konkursie nauko-
wego – REGENERON ISEF 
w USA oraz nagrody specjalne. 

Jednym z  najważniejszych 
punktów programu Krajowe-
go Finału Konkursu Explo-
ry w  ramach Gdynia Explory 
Week jest Pitching Młodych 
Talentów. Te trzyminutowe 
wystąpienia pokażą publicz-
ności, jak ważne społecznie 
są projekty młodych oraz po-
mogą podjąć decyzję, na kogo 
oddać głos w  Plebiscycie Pu-
bliczności. Zespoły zostały 
podzielone na 3 obszary te-
matyczne: środowisko, czło-
wiek i  technologie. Wydarze-
nie będzie transmitowane 20 
października na Facebooku 
i  YouTube Explory w  godz. 
9:00–12:00. 
Do ostatniego etapu konkur-
su zakwalifikowały się m.in. 
projekty z  Gdańska. Oliwia 
Raniszewska, Bogdan Jabłoń-
ski i  Wiktoria Sadowska za-
prezentują innowacyjny sys-
tem wspomagania diagnostyki 
zmian skórnych u  człowieka, 
a  Julia Hajduk, Dominika 
Wołek oraz Alicja Lemańska 
przedstawią koncepcję stwo-
rzenia ekologicznego i  bez-
piecznego wędzidła dla koni. 
– Finał konkursu to dla nas 
– organizatorów – przede 
wszystkim doskonała okazja, 

by spotkać się z  najzdolniej-
szymi młodymi talentami 
z  całej Polski  – mówi Do-
rota Braziewicz, dyrektorka 
Programu Explory. – Bardzo 
się cieszymy, że Explory jest 
platformą wspierającą rozwój 
tak różnorodnych i   innowa-
cyjnych projektów przygo-
towanych przez młodzież, 
że te projekty są doceniane 
przez ekspertów ze świata na-
uki i nowych technologii i  że 
w  wielu przypadkach mają 
szansę na kontynuację i wpro-
wadzenie w  życie. Czekamy 
z  niecierpliwością na Gdynia 
Explory Week i  trzymamy 
kciuki za wszystkich konkur-
sowiczów z Pomorza.

Głosować mogą również in-
ternauci w  głosowaniu pu-
bliczności, które rozpocznie 
się 16 października o  godz. 
11.00. Sylwetki wszystkich 
uczestników oraz opisy ich 
projektów są dostępne na 
www.explory.pl/2023. Zwy-
cięzców tegorocznej edycji 
Konkursu Explory poznamy 
20 października.

(AN)

żYcie miasta

27 września 2023 roku zapisze się złotymi zgłoskami w historii pomorskiej spółdzielczości. tego dnia odbyło się w sopocie zebranie założycielskie pomorskiego 
regionalnego związku rewizyjnego spółdzielni. w spotkaniu uczestniczyło 11 przedstawicieli pomorskich spółdzielni – mieszkaniowych, socjalnych i osób prawnych. 
prezesem organizacji został leonard wieczorek, a przewodniczącą rady nadzorczej agnieszka serba-chrzanowska – inicjatorzy powołania związku, oboje wywodzący 
się ze spółdzielni mieszkaniowej „suchanino”.

Już na samym początku trzeba 
zaznaczyć, że Pomorze jest jed-
nym z nielicznych województw, 
na terenie którego nie działa 
regionalny związek rewizyjny 
spółdzielni. 
Rada nadzorcza związku wybra-
ła zarząd, w  którym poza pre-
zesem Spółdzielni Mieszkanio-
wej „Suchanino” zasiada jeszcze 
dwoje wiceprezesów, Małgorza-
ta Majewska – prezes Spółdziel-
ni Mieszkaniowej „Brzeźno” 
oraz Władysław Wojtkiewicz – 
prezes Powszechnej Spółdzielni 
Mieszkaniowej „Przymorze”.
 – Wierzę, że razem stworzy-
my wspólnotową platformę, 
która będzie jednoczyła cały 
sektor spółdzielczy, a przy tym 
będzie budziła zaufanie. Jeste-
śmy oczywiście otwarci na no-
wych partnerów i  ich sugestie. 
Sądzę, że od tej pory głos po-
morskich spółdzielni będzie 
bardziej słyszalny, a  dzięki 
temu będziemy mogli rozwią-
zać dręczące spółdzielców pro-
blemy – mówi nam Agnieszka 
Serba-Chrzanowska.

Radości z  utworzenia Pomor-
skiego Regionalnego Związku 
Rewizyjnego Spółdzielni nie 
krył pierwszy jego prezes.
 – Wielokrotnie rozmawiałem 
z moimi kolegami – spółdziel-
cami, że warto byłoby utwo-
rzyć związek rewizyjny rów-
nież na Pomorzu. Cieszę się, 
że osiągnęliśmy ten cel i mam 
nadzieję, że zintegrujemy nie 
tylko pomorskie, ale także całe 
nasze środowisko spółdzielcze. 
Pierwszym naszym zadaniem 
jest rejestracja związku w  są-
dzie. Poza tym będziemy pro-
wadzić doradztwo i  szkolenia 
dla podmiotów zrzeszonych 
w  naszej organizacji. Będzie-
my też przeprowadzać lustra-
cje spółdzielni – podkreśla Le-
onard Wieczorek.
 – Dzięki utworzeniu związku 
głos trójmiejskich spółdziel-
ni będzie bardziej słyszalny 
podczas rozmów z  władzami 
rządowymi, ale przede wszyst-
kim samorządem województwa 
pomorskiego. Myślę jednak, 
że najważniejszym zadaniem 

będzie dla nas przekonanie 
kolejnych spółdzielni działają-
cych na terenie województwa 
pomorskiego, aby dołączyły do 
naszego grona. Mam nadzieję, 
że organizacja będzie działa-
ła prężnie i  będzie współpra-
cowała z  innymi związkami 
na terenie całego kraju – do-
daje Andrzej Różański, czło-
nek rady nadzorczej związku 
rewizyjnego. 
Małgorzata Majewska przypo-
mina, że rozmowy nad utwo-
rzeniem związku prowadzone 
były od kilku lat.
 – Dziś ziściły się nasze marze-
nia. Teraz możemy zabrać się 
do dalszej pracy – dodaje pre-
zes brzeźnieńskiej spółdzielni 
mieszkaniowej.
Warto powiedzieć, że nieba-
wem do pomorskiego związku 
dołączą kolejne spółdzielnie 
mieszkaniowe. Taką deklarację 
złożyła już Patronacka Spół-
dzielnia Mieszkaniowa.

(lubek)  

UTWORZYLI REGIONALNY ZWIĄZEK REWIZYJNY 

historyczna chwila dla pomorskiej spółdzielczości 
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POWSTANĄ TRZY ZIELEŃCE

zielona aleja na Wyspie spichrzów 

Na początku października 
wystartowały prace związa-
ne z  realizacją jednego z za-
dań Budżetu Obywatelskie-
go. Mowa o  „Zielonej alei 
na Wyspie Spichrzów”. Na 
ponad 250 m² powstaną trzy 
zieleńce. Na jednym z  nich 
ustawiona będzie tablica upa-
miętniająca gdańskie getta. 
Nie do poznania zmienić ma 
się otoczenie przystanków 
na Podwalu Przedmiejskim, 
pomiędzy ul. Chmielną a ul. 
Pszenną. Prace mają być 
ukończone dokładnie za rok. 

Projekt zakłada posadze-
nie blisko 1800 roślin. Po-
wierzchnia wokół nasadzeń 
zostanie także wyłożona 
korą ogrodniczą. 
 – Poszczególne gatunki zo-
stały dobrane w taki sposób, 
by jak najlepiej dostosowa-
ły się zarówno do klimatu, 
jak i  warunków miejskich. 
Dzięki zróżnicowaniu ga-
tunków, nowa przestrzeń 
będzie atrakcyjna przez cały 
rok – mówi Konrad Marci-
niak z  Gdańskiego Zarządu 
Dróg i Zieleni. 

Projekt zakłada posadzenie: 
lip drobnolistnych, jałowców 
pospolitych, krzewów rokit-
nika pospolitego oraz róże 
i  pęcherznicy kalinolistnej. 
Kompozycje uzupełnią trawy 
ozdobne, a  także kwitnące 
byliny.
Wszystkie nowe nasadzenia 
będą objęte pielęgnacją. Ze 
względu na charakter prac, 
będą one prowadzone etapa-
mi. Wykonawca na realizację 
zadania ma 14 miesięcy.

(GR)

  spółdzielcy wchodzący w skład pomorskiego regionalnego związku rewizyjnego
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USŁUGA DLA SOPOCIAN

Blikiem za podatek
Sopocianie jako jedni z pierw-
szych korzystają z nowego roz-
wiązania Centralnego Ośrodka 
Informatyki. Mogą bezpro-
wizyjnie, szybko i  wygodnie 
opłacić podatek od nierucho-
mości za pomocą popularnego 
BLIKa.
 – Cieszymy się, że jesteśmy 
w  awangardzie miast, które 
wdrażają u  siebie nowoczesne 
rozwiązania. Sopot to miasto 
otwarte i  przyjazne, i  taki też 
jest nasz urząd. Chcemy, aby 
mieszkańcy załatwiali swo-
je sprawy w  szybki i  wygodny 
sposób – mówi Jacek Karnow-
ski prezydent Sopotu.
ePłatności to bezpłatny i szyb-
ki sposób rozliczania online 
z  urzędem. Najbardziej sko-
rzystają użytkownicy aplikacji 
mObywatel. Nie muszą już pa-
miętać i  sprawdzać terminów 
płatności – aplikacja ich wyrę-
czy! Na swój telefon otrzyma-
ją powiadomienie o  oczekują-
cej płatności. Wystarczy kilka 
kliknięć, by ją zrealizować.
Projekt ePłatności realizowany 
jest przez Ministerstwo Cy-
fryzacji i  Centralny Ośrodek 
Informatyki przy współpra-
cy z  Bankiem Gospodarstwa 
Krajowego oraz Polskim Stan-
dardem Płatności – operatorem 
systemu płatności mobilnych 
BLIK. To właśnie tą meto-
dą regulowane są zobowią-
zania w  zakresie podatku od 

nieruchomości. W  dalszym 
etapie projektu dodane zosta-
ną kolejne metody płatności. 
Rozszerzony zostanie również 
katalog opłat i podatków, poja-
wią się nowe funkcjonalności – 
wszystko dla Obywatela.
 – Nowa wersja mobilnej apli-
kacji mObywatel już wystarto-
wała. Dokumenty w  telefonie 
są uznawane na równi z trady-
cyjnymi. Dzięki ePłatnościom 
mObywatel nie jest już tylko 
portfelem elektronicznych do-
kumentów, ale stał się aplika-
cją transakcyjną, podobnie jak 
te bankowe. Już teraz korzysta 
z  niej ponad 10 milionów Po-
laków, ale ich liczba, dzięki no-
wym usługom i  funkcjonalno-
ściom, zapewne szybko wzro-
śnie – mówi Marlena Klepacz 
z sopockiego magistratu.
Poprzez aplikację można było 
ostatnio złożyć wnioski zwią-
zane z  rządowymi instrumen-
tami wsparcia np. o dopłatę do 
ogrzewania. Takich usług bę-
dzie więcej, bo mObywatel ma 
być urzędem w telefonie.
Aby skorzystać z nowych usług, 
trzeba mieć zainstalowaną naj-
nowszą wersję aplikacji mO-
bywatel (4.17.0). Można ją po-
brać ze sklepu Google Play lub 
App Store. Jeśli ktoś już ma 
aplikację, warto ją na bieżąco 
aktualizować.

(MK)

NAGRODY ROZLOSOWANO

hybryda dla Wrzeszcza
Poznaliśmy laureatów po-
datkowej loterii w  Gdańsku. 
W tym roku w zabawie wzięło 
udział ponad 14 tysięcy osób, 
a wśród nich rozlosowano na-
grody. Najważniejszą, Mazdę 
2 Hybrid wygrał mieszkaniec 
Dolnego Wrzeszcza.
  – To sposób na zachęcenie 
mieszkańców miasta (przede 
wszystkim nowych) do tego, 
żeby świadomie nie tylko tu 
się meldowali, ale także pła-
cili tutaj podatki – skoro ko-
rzystają z naszej infrastruktu-
ry. Zachęcamy każdego roku 
do udziału wszystkich miesz-
kańców, bo chcemy docenić 
również tych, którzy płacą je 
od lat w Gdańsku  – podkre-
śla Aleksandra Dulkiewicz, 
prezydent Gdańska.
Loteria to zabawa dla wszyst-
kich, którzy wybrali Gdańsk 
jako miejsce do życia i  wła-
śnie tutaj rozliczyli swoje ze-
znanie podatkowe. Nie trzeba 
być tu zameldowanym. Nale-
żało jedynie rozliczyć PIT, 
wpisując w  deklaracji podat-
kowej gdański adres zamiesz-
kania i  odpowiedni Urząd 
Skarbowy w Gdańsku.
 – W  tym roku do zabawy 
zarejestrowało się 14 275 
osób. Nagrodą główną był 

ekologiczny samochód Maz-
da 2 Hybrid  oraz 15 rowerów 
turystycznych INDIANA 
X-ROAD 4.0. Pan Włodzi-
mierz z  Dolnego Wrzesz-
cza został zwycięzca 7 edycji 
PIT w Gdańsku. Się opłaca! 
Kluczyki do hybrydowego sa-
mochodu odebrał wraz z cór-
ką – dodaje Izabela Kozicka 
z gdańskiego ratusza.
Najwięcej zgłoszeń do udzia-
łu w  loterii wpłynęło od 
mieszkańców rozliczających 
się w I Urzędzie Skarbowym, 
jednak wygrana trafiła do po-
datnika z III US. Wysokości 
dochodów z  PIT dla Gdań-
ska za 2022 rok to 937 mln zł.

Środki z  podatku PIT prze-
znaczone są m.in. na: budowę 
nowych dróg i nowych żłob-
ków, przedszkoli i szkół, edu-
kację dzieci i młodzieży, po-
prawę jakości infrastruktury 
bezpieczeństwa czy wsparcie 
instytucji kultury i  sztuki 
oraz  programów zdrowot-
nych i społecznych albo akcji 
dla dzieci i seniorów, a nawet 
budowę i  ulepszanie infra-
struktury dotyczącej turysty-
ki i wypoczynku.

(GR)
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PODSUMOWALI DZIAŁALNOŚĆ PARKINGU

przez całe wakacje przy ergo arenie uruchomiony był eko parking, na którym do dyspozy-
cji kierowców pozostawało ponad 700 miejsc. ci, którzy zostawili tam swoje pojazdy, mieli 
możliwość dotarcia do centrum trójmiejskiego kurortu, na plażę lub do opery pojazdami 
elektrycznymi. do 3 września pobranych zostało ponad 7600 tygodniowych biletów na 
postój aut. około 15 tys. osób skorzystało z transportu pojazdami elektrycznymi.

15 tysięcy osób skorzystało  
z pojazdów elektrycznych

Marek Niziołek z Biura Pro-
mocji i  Komunikacji Spo-
łecznej sopockiego urzędu 
miasta przypomina, że bez-
płatny, całodobowy eko par-
king przy sopocko-gdańskiej 
hali działa już od 7 lat i  do-
skonale sprawdza się w czasie 
sezonu turystycznego. Par-
king zatrzymuje samochody 
przed wjazdem do miasta, co 
pozwala odciążyć zatłoczone 
w sezonie centrum Sopotu.
 – W  sezonie turystycznym 
bardzo trudno o miejsca par-
kingowe w  centrum, dlatego 
od kilku lat promujemy par-
king buforowy. W tym sezo-
nie, szacując po liczbie po-
branych biletów, skorzystało 
z  niego ponad 16 tys. osób, 
z  czego połowa przyjecha-
ła spoza Trójmiasta i  okolic. 

Rotacja samochodów par-
kujących w  weekendy w  So-
pocie byłaby wyższa, ale 

niestety ustawodawca zabra-
nia pobierania opłat w week-
endy w  miastach o  liczbie 

mieszkańców poniżej 100 
tysięcy, nawet tak licznie 
odwiedzanych jak Sopot czy 
Zakopane – mówi Marcin 
Skwierawski, wiceprezydent 
Sopotu. 
Tradycyjnie parkowanie na 
eko parkingu było w  sezo-
nie bezpłatne. Kierowcy byli 
zobowiązani do pobrania bi-
letu, dającego możliwość po-
stoju bez opłat przez 7 kolej-
nych dni. Wyjątkiem w bez-
płatnym wakacyjnym parko-
waniu były te dni, w których 
w  Ergo Arenie odbywały się 
imprezy masowe. Wówczas 
opłaty za parkowanie przy 
hali były pobierane.
 – Od 24 czerwca do 3 wrze-
śnia z  automatów ustawio-
nych na eko parkingu po-
brane zostały 7602 bilety 
tygodniowe na postój samo-
chodów. Połowa tej liczby to 
auta zarejestrowane w  Trój-
mieście i  okolicach – Prusz-
czu Gdańskim, Wejherowie, 
Kartuzach – natomiast po-
zostałe to samochody z  od-
leglejszych  części Polski – 
podaje Marek Niziołek. – Na 
sezon letni 2023 miasto uru-
chomiło również – podob-
nie jak w  ubiegłych latach – 
możliwość przejazdu do cen-
trum Sopotu, na plażę oraz 
do Opery Leśnej wygodny-
mi pojazdami elektryczny-
mi. Eko pojazdy kursowa-
ły co 20–30 minut, w  godz. 
10.00–20.00. Z tych przejaz-
dów skorzystało w  czasie od 
czerwca do września około 
15 tys. osób.

(GR)
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JEDEN Z SIEDMIU

sorterownia rudniki otwarta
– Chcesz w bezpieczny i odpo-
wiedzialny sposób pozbyć się 
starego sprzętu AGD, zuży-
tego akumulatora, przetermi-
nowanych lekarstw czy farb, 
lakierów lub wszelkich innych 
niepotrzebnych chemikaliów? 
Jednym ze sposobów jest pozo-
stawienie tego typu odpadów 
w  Sorterowni, czyli w  Punkcie 
Selektywnego Zbierania Odpa-
dów Komunalnych – potocznie 
nazywanym PSZOK – mówi 
Jędrzej Sieliwończyk z  Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku.
W  ubiegłym tygodni urucho-
miono w  Gdańsku nowe tego 
typu miejsce. Sorterownia 

Rudniki dołączyła do działają-
cego już od lat punktu na terenie 
Zakładu Utylizacyjnego w Sza-
dółkach. Docelowo w  Gdań-
sku dostępnych będzie siedem 
takich obiektów.  Punkt Selek-
tywnej Zbiórki Odpadów Ko-
munalnych – Sorterownia Rud-
niki będzie czynny od ponie-
działku do piątku, w godzinach 
8.00–18.00, natomiast w soboty 
od 8.00 do 14.00. Zlokalizo-
wany jest przy ul. Elbląskiej 66, 
niedaleko popularnego targo-
wiska i tuż obok przepływającej 
Motławy.
W  Sorterowni Rudni-
ki można zostawić: meble, 

przeterminowane lekarstwa, 
wszelkie chemikalia, farby i  la-
kiery, żarówki, baterie, aku-
mulatory, zużyte opony, sprzęt 
RTV i AGD, odzież i  obuwie, 
makulaturę, szklane opakowa-
nia, tworzywa sztuczne, odpa-
dy zielone (trawa, liście, gałę-
zie). Nie można tam natomiast 
zostawić: żywności (tę należy 
wyrzucić do domowego kubła 
na odpady bio), gruzu i  innych 
materiałów po robotach budow-
lanych i  remontowych, glazury 
i terakoty oraz sanitariatów.

(GR)

od 40 lat na spółdzielczej mapie pomorza z powodzeniem i sukcesami funkcjonuje spółdzielnia mieszkaniowa „orunia”, która świętowała właśnie swój 
jubileusz. co ciekawe, przez cztery dekady kierowało nią tylko dwóch prezesów – tadeusz dorobek oraz andrzej różański.

Jubileusz był doskonałą oka-
zją do zorganizowania spo-
tkania, w  czasie którego naj-
bardziej zasłużonym osobom 
wręczono odznaczenia spół-
dzielcze. Wśród licznych go-
ści nie zabrakło posła Jerzego 
Borowczaka czy Jerzego Jan-
kowskiego – prezesa Związ-
ku Rewizyjnego Spółdzielni 
Mieszkaniowych RP albo by-
łego prezesa i jednego z zało-
życieli SM „Orunia”, Tade-
usza Dorobka.

 – Nasza spółdzielnia jest 
bardzo sprawnym organi-
zmem, dobrze radzącym so-
bie w  obecnych realiach go-
spodarczych i  politycznych 
oraz dostosowującym się do 
zmieniających się przepisów 
prawnych. To efekt wielolet-
niej pracy zgranego zespo-
łu – podkreśla Andrzej Ró-
żański, prezes SM „Orunia”. 
– Uważam, że nasza spół-
dzielnia funkcjonuje dobrze, 
a  w różnych obszarach dzia-
łalności jesteśmy prekursora-
mi interesujących rozwiązań. 
Mam tu na myśli chociażby 
półpodziemne pojemniki na 

śmieci, które zastąpiły tra-
dycyjne wiaty śmietnikowe. 
Dzięki temu na osiedlu zapa-
nował porządek, a przy okazji 
poprawił się proces segregacji 
odpadów komunalnych. 
Z  myślą o  mieszkańcach, 
w  Parku Oruńskim zorga-
nizowano festyn rodzinny, 
podczas którego nie zabrakło 
wielu atrakcji dla najmłod-
szych i  starszych mieszkań-
ców dzielnic. Chętni mogli 
wysłuchać m.in. Oruńskiego 
Koncertu Kameralnego, który 
dotychczas odbywał się w ko-
ściele na Oruni Górnej.
 – Koncert spotkał się z bardzo 
ciepłym przyjęciem. To poka-
zuje, że jego organizacja w ple-
nerze była bardzo dobrym 

posunięciem, ponieważ mogła 
go wysłuchać znacznie więk-
sza liczba słuchaczy – dodaje 
prezes Różański. – Podczas fe-
stynu zaprezentowały się koła 
i  sekcje, która działają przy 
klubie „KOS”, funkcjonującym 
pod opiekuńczymi skrzydłami 
naszej spółdzielni. To był rów-
nież dobry pomysł, ponieważ 
nie wszyscy wiedzieli o  dzia-
łalności osiedlowego klubu 
i samym jego istnieniu.  
W  jubileuszowych uroczy-
stościach uczestniczyła m.in. 
Aleksandra Dulkiewicz, pre-
zydent Gdańska, która uhono-
rowała Jolantę Lęcznarowicz, 
wiceprezes SM „Orunia” ds. 
technicznych Medalem Prezy-
denta Gdańska. 

Uczestnicy festynu już teraz 
podkreślają, że impreza mo-
głaby na stałe wejść do ka-
lendarza wydarzeń organi-
zowanych na Oruni. Prezes 
Różański zaproponował z ko-
lei, by taki festyn organizo-
wać każdego roku na począt-
ku lipca, kiedy obchodzony 
jest Międzynarodowy Dzień 
Spółdzielczości (1 lipca).

Krzysztof Lubański

TAJEMNICĄ SUKCESU JEST ZGRANY ZESPÓŁ

40-lecie spółdzielni mieszkaniowej „orunia”

 tadeusz dorobek, jeden  
z założycieli i wieloletni 

prezes sm „orunia”

Jestem spełnionym człowie-
kiem. 52 lata swojej zawo-
dowej pracy spędziłem tylko 
w  dwóch firmach. Z  żadnej 
pracy mnie nie wyrzucono, 
a przejście do nowej spółdziel-
ni mieszkaniowej było dla 
mnie swego rodzaju dowodem 
uznania. 
Napracowałem się, więc teraz 
mogę odpoczywać. Od czasu 
do czasu odwiedzam swoich 
byłych współpracowników 
w spółdzielni na Oruni. Mam 
satysfakcję z faktu, że udało się 
współpracować z odpowiednio 
dobraną kadrą pracowniczą. 
To właśnie ludzie i  ich praca 
decydują o  tym, jak oceniane 
jest kierownictwo. Byliśmy 
zgraną ekipą, co przynosiło 
oczekiwane efekty.
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w przywidzu odbyło się wyjątkowe wydarzenie. Forum seniorów – piękno 
doJrzałoŚci, bo o nim mowa, zgromadziło niemal 200 osób z Gdańska 
i powiatu gdańskiego.

Uczestnicy spotkania mogli 
wziąć udział w  prelekcjach 
na temat potencjału „srebrne-
go pokolenia” i  bezpieczeń-
stwa seniorów. Chętni mogli 
poćwiczyć podczas wspólnej 
gimnastyki prowadzonej przez 
Renatę Luśnia oraz tańcu tera-
peutycznym, który może sta-
nowić doskonałą receptę na je-
sienną chandrę. Poprowadziła 
go zaś Karina Kocieniewska.
Seniorzy z  dużą uwagą słu-
chali wystąpienia dr inż. 
Anity Richert-Kaźmierskiej 
o  tym, jak ważne role w  spo-
łeczeństwie pełni „srebrne 
pokolenie” i  jaką posiada siłę 
oddziaływania. 
 – Najwięcej czasu poświęco-
no jednak tematowi bezpie-
czeństwa seniorów, metodom 
oszustw, na jakie są narażeni 
oraz sposobów na unikanie 
zagrożeń. Mówili o  tym: po-
słanka Magdalena Sroka, któ-
ra wcześniej przez 15 lat pra-
cowała w  Policji oraz przed-
stawiciel Komendy Powiato-
wej Policji w Pruszczu Gdań-
skim  mł. asp. Karol Kościuk 

– relacjonuje nam Anita 
Richert-Każmierska. 
W trakcie wydarzenia uczest-
nicy mogli także skorzystać 
z  porad podologa, makijaży-
stek, obejrzeć pokazy udziela-
nia pierwszej pomocy, poroz-
mawiać z zielarką albo popró-
bować darów natury.
Zwieńczeniem Forum Senio-
rów był występ finalisty pro-
gramu The Voice of Senior 

Andrzeja Nosowskiego.
Forum zorganizowała Fun-
dacja Kobiety Pomorza we 
współpracy z  Gminnym 
Ośrodkiem Kultury w  Przy-
widzu oraz Fundacją Hospi-
cyjną św. Franciszka Ksawere-
go w Przywidzu. 

(GR)

PIĘKNO DOJRZAŁOŚCI

forum seniorów
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1. lokal przy ul. grunwaldzkiej 563. 
 20,05 m2 ze stawką – 3,50 zł/m2

2. lokal przy ul. grunwaldzkiej 563
 144,40 m2 ze stawką – 3,74 zł/m2

3. lokal przy ul. Czyżewskiego 16 
 99,70 m2 ze stawką – 19,03 zł/m2

4. lokal przy ul. grunwaldzkiej 613
 44,70 m2 ze stawką – 21,00 zł/m2

5. lokal przy ul. karpackiej 4C
 43.13 m2 ze stawką – 12,30 zł/m2

Stawki powyższe nie obejmują opłat z tytułu 
centralnego ogrzewania, energii elektrycznej, 

wody, wywozu nieczystości, wieczystego 
użytkowania gruntu, podatku od nieruchomości 

itp. Stawki do negocjacji.

Bliższych informacji udziela się:
pod nr tel. (58) 552 00 08 wew. 50, w dniach: 

Pon. Od 8.00 do 15.00  | Wt.-Pt. od 7.15 do 13.00

Robotnicza Spółdzielnia Mieszkaniowa „Budowlani” w gdańsku – Oliwie przy ul. grunwaldzkiej 569 posiada lokale użytkowe do wynajęcia:

  lokal przy ul. Grunwaldzkiej 563

  lokal przy ul. Grunwaldzkiej 613

  lokal przy ul. karpackiej 4c

  lokal przy ul. czyżewskiego 16
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o kampanii profrekwencyjnej, nadchodzących wyborach, ale też o podsumowaniu kończącej się kadencji parlamentarnej roz-
mawiamy z mieczysławem strukiem, marszałkiem województwa pomorskiego.

to od naszych głosów zależy przyszłość pomorza i polski

Urząd marszałkowski 
angażuje się w kampanię 
profrekwencyjną „Nie śpij, 
bo cię przegłosują”, która 
nawiązuje do hasła i wybo-
rów w 1989 roku. skąd taka 
inicjatywa?
To hasło już raz obudziło Po-
laków – właśnie w 1989 roku 
i  sprawiło, że represyjny sys-
tem rządów został w  demo-
kratyczny sposób zmienio-
ny. Nadchodzące wybory są 
moim zdaniem równie ważne, 
jak wtedy, gdy po raz pierwszy 
wspólnie decydowaliśmy, czy 
będziemy żyć w  wolnej Pol-
sce. Przed nami decyzje, które 
wpłyną na los Polski w przy-
szłości i  dlatego wszyscy po-
winniśmy zagłosować. Bo to 
nasze prawo, którego nie mo-
żemy pozwolić sobie odebrać. 
Trzeba z  niego skorzystać, 
jeśli chcemy sami urządzać 
swój dom zgodnie z własnymi 
potrzebami oraz marzeniami. 
Nie prześpijmy tego momen-
tu. Zagłosujmy z myślą o na-
szych dzieciach i wnukach.

rzeczywiście wybory będą 
aż tak ważne?
Na wschodzie trwa krwawa 
wojna, następuje rekonfigu-
racja na scenie międzynaro-
dowej i  w  gospodarce świa-
towej, a rząd polski jest skłó-
cony z  wszystkimi sąsiadami 
i  zmierza do izolacji Polski 
w Europie. To igranie bezpie-
czeństwem państwa. Wynik 
tych wyborów z  pewnością 
będzie miał długofalowe kon-
sekwencje, wykraczające poza 
okres czteroletniej kadencji. 
Możemy opowiedzieć się za 

Polską praworządną, szanują-
cą prawa kobiet, respektującą 
wolności i  prawa obywateli, 
będącą poważnym i  liczącym 
się podmiotem współkształ-
tującym politykę Unii Euro-
pejskiej i  NATO. Sprawne 
państwo opiera się na silnych 
samorządach terytorialnych 
i  dialogu z  partnerami spo-
łecznymi, a  nie na ich zwal-
czaniu. To wyzwolona w  ’89 
roku energia Polaków przy-
czyniła się do demokratycz-
nych zmian w  kraju i  poten-
cjał ten możemy także uru-
chomić teraz. Marzy mi się 
Polska, w  której władza nie 
będzie szczuła na odmiennie 
myślące grupy ludzi, anga-
żowała aparat państwowy do 
ścigania krytykujących ją ko-
biet czy artystów, albo próbo-
wała wykluczyć ze wspólnoty 
narodowej inaczej myślących 
obywateli.

a jak pan, jako gospodarz 
regionu, ocenia dobiegają-
cą końca kadencję parla-
mentarną?
Mam niestety poczucie za-
wodu i  zmarnowanych przez 
rząd szans. Chociażby pro-
blemy energetyczne kraju się 
nasilają. Nie rozwiązano żad-
nego z  nich, a  łudzono ludzi 
tylko zapowiedziami spekta-
kularnych inwestycji. Gru-
be miliardy utopiono w  takie 
przedsięwzięcia jak budowa 
elektrowni w Ostrołęce, która 
zakończyła się klapą, ale spo-
ro politycznie umocowanych 
osób zdążyło na tym zarobić, 
a  za olbrzymie marnotraw-
stwo środków publicznych 

nie spotkały ich żadne kon-
sekwencje. Na Pomorzu sym-
bolem mijającej kadencji jest 
chyba rozparcelowanie i  zwi-
nięcie koncernu LOTOS. Ta 
budowana mozolnie przez 

dziesięciolecia marka łatwo 
została sprzedana. Trudno 
znaleźć jakiekolwiek korzyści 
z  tego, że rząd doprowadził 
do sprzedaży majątku Loto-
su, w  tym aktywów Rafinerii 

Gdańskiej na rzecz arabskich 
potentatów, i  to po jakiej ce-
nie. W  dodatku stało się to 
w  momencie, gdy na Wscho-
dzie Rosja rozpętała pełno-
skalową wojnę i  sięgnęła po 

szantaż energetyczny wobec 
krajów UE. W  czyim intere-
sie było pogrzebanie Lotosu 
i  sprzedaż stacji węgierskie-
mu MOL-owi? Negatyw-
ne reperkusje takich działań 

odczuwamy dziś na rynku pa-
liw jako klienci i konsumenci, 
a  na gospodarce i  budżecie 
województw odbijać się to bę-
dzie latami. 

Bardzo często widzimy 
posłów czy ministrów zjed-
noczonej prawicy, którzy 
wręczają samorządowcom 
czeki na różne inwestycje. 
Jaki ma to sens?
Te czeki – choć świetnie wy-
glądają na zdjęciach w okresie 
kampanii – to nie jest w mojej 
ocenie realna pomoc. To na 
ogół element większej ma-
chinacji. Samorządy, które je 
otrzymują, wcześniej zostały 
w  wyniku reform podatko-
wych, w tym Polskiego Ładu, 
oskubane ze znacznej części 
swoich własnych dochodów. 
Teraz część tych środków 
z  łaski wraca do samorządów 
w  formie groteskowych cze-
ków, ale finansowy rachunek 
zysków i  strat dla wspólnot 
lokalnych całej tej operacji 
jest niekorzystny. Korzyści, 
głównie propagandowe, po-
słowie czerpią z  tego dziś, 
ale w  przyszłości wszyscy 
podatnicy za to będą musieli 
zapłacić. Zarówno nonsza-
lanckie wydawanie przez rząd 
publicznych pieniędzy pod 
płaszczykiem walki z  CO-
VID-19, jak i kampania wrę-
czania kartonowych czeków 
wywołały skokowy wzrost 
zadłużenia państwa. Te długi 
będą musieli spłacać wszyscy 
Polacy.

skoro tak, to co pana zda-
niem należałoby na pomo-
rzu zmienić lub poprawić 
najpilniej – na przykład 
w nowej kadencji?
W  tym roku samorząd wo-
jewództwa zakończył elek-
tryfikację swojej linii kolejo-
wej, jaką jest Pomorska Kolej 
Metropolitarna. Równolegle 
elektryfikacji miała ulec rzą-
dowa linia 201 z Kościerzyny 
przez Rębiechowo do Gdyni. 
Nie tylko pozwoliłoby to po-
prawić ofertę przewozów do 
Kościerzyny, Żukowa i  Kar-
tuz, ale szerzej otworzyłoby 
port w  Gdyni na transport 
kolejowy. Niestety przez za-
niedbania rządowej spółki 

PKP PLK mamy kuriozal-
ną sytuację, w której trakcja 
elektryczna naszej PKM-ki, 
zamiast łączyć się z  linią 
201, kończy się… w polu za 
Rębiechowem. To samo do-
tyczy linii 202 do Słupska czy 
linii, na rewitalizację których 
rządowa spółka otrzymała od 
pomorskiego samorządu kil-
kanaście milionów: do Byto-
wa, Sierakowic, czy północ-
nych dzielnic Gdyni. Dzisiaj 
rząd w swoim programie kole-
jowym wrzucił te linie na listę 
rezerwową. Mam nadzieję na 
zmianę w tym obszarze – tak, 
żebyśmy większej liczbie Po-
morzan zapewnili możliwość 
korzystania z  kolei jako do-
godnego środka dojazdu do 
pracy, szkoły czy na zakupy. 

może nie ma na nie środ-
ków?
Te pieniądze są w  Krajowym 
Planie Odbudowy. I  czekają 
na zainwestowanie w  infra-
strukturę, energetykę, w  wy-
mianę źródeł ciepła, tabor 
dla transportu publicznego, 
czy w modernizację przedsię-
biorstw. Jest to 150 miliardów 
w  dotacjach i  pożyczkach, 
które wzmocniłyby polską 
gospodarkę i  PKB. Wystar-
czy w  końcu porozumieć się 
w  sprawie praworządności 
z Unią Europejską i być przy-
zwoitym. Środki te dotych-
czas właściwie blokuje upór 
kilku osób z  rządu. Każdy 
dzień opóźnienia w  urucho-
mieniu tego programu to kon-
kretne straty dla naszego re-
gionu i kraju. 

czy nadchodzące wybory 
mogą poprawić tę sytu-
ację?
To zależy od każdego z  nas, 
jeśli pójdziemy na wybory. 
Gorąco zachęcam do tego. 
W  demokratyczny i  pokojo-
wy sposób Polki i  Polacy 15 
października mają możliwość 
zdecydowania o  przyszłości 
Rzeczpospolitej. Polska jest 
dobrem wspólnym wszystkich 
obywateli. Jesteśmy na zakrę-
cie historii. Wybierzmy kie-
runek dobry dla Polski i  na-
szego regionu.


